

SPIS TREŚCI

Słowo wstępne – Łukasz Kamiński	9
Historyk, opozycjonista, państwowiec. Szkic biografii Janusza Kurtyki – Filip Musiał	13
Człowiek skrajnie niepodległościowy. Janusz Kurtyka o historii i współczesności – Filip Musiał	25
 WYWIADY I DEBATY	
<i>Celem jest jak najszybsze przejęcie archiwaliów,</i> „Cracovia – Leopoliś” 2000, nr 4	79
<i>Osiem wyroków śmierci, „Gazeta Krakowska”, 7–8 IX 2002</i>	86
<i>Trzeba na nowo pisać historię, „Dziennik Polski”, 20 VI 2003</i>	91
<i>Jawne archiwa, „Tygodnik Solidarność” 2005, nr 41</i>	99
<i>Jestem skrajnie niepodległościowy, „Nasz Dziennik”,</i> 10–11 XII 2005	105
<i>Nie jestem politykiem, „Biuletyn Instytutu Pamięci Narodowej”</i> 2006, nr 1–2	111
<i>IPN w remoncie, „Tygodnik Solidarność” 2006, nr 12</i>	131
<i>Pamiętać czy wybaczać?, „Biuletyn Instytutu Pamięci Narodowej”</i> 2006, nr 3–4	139
<i>Punkt krytyczny został przekroczony, „Kurier Szczeciński”,</i> 31 III–2 IV 2006	173
<i>Wiosna lustracji, „Nowe Państwo” 2006, nr 2</i>	177
<i>To był niemiecki obóz, „Gość Niedzielny” 2006, nr 16</i>	191
<i>Polska polityka historyczna, „Biuletyn Instytutu Pamięci</i> <i>Narodowej” 2006, nr 5</i>	195

<i>Dwie rzeczywistości lustracji, „Niezależna Gazeta Polska”</i>	
2006, nr 3.	231
<i>Prawda historyczna rozmija się z prawdą sądową,</i>	
„Życie Warszawy”, 9 V 2006	239
<i>Fundamentem ma być prawda, „Myśl Polska” 2006, nr 30–31</i>	247
<i>Lustracja logicznie spójna, „Newsweek” 2006, nr 37</i>	255
<i>Bez fałszywych bohaterów, „Dziennik Polski”, 2 XI 2006.</i>	263
<i>Nawet Castro był przeciw, „Gazeta Krakowska”, 13 XII 2006</i>	271
<i>Każdy agent wiedział, co robi, „Dziennik”, 18 I 2007</i>	275
<i>Esbecy nie będą już anonimowi, „Rzeczpospolita”, 9 V 2007</i>	283
<i>Wysyłamy sygnały, że komunizm był złem, czerwiec 2007,</i>	
wywiad nieopublikowany	291
<i>Powstanie o najwyższą stawkę, Polskie Radio, Program I,</i>	
1 VIII 2007 r.	303
<i>Nowe wydawnictwo IPN – historia żołnierzy wyklętych,</i>	
Polskie Radio, Program I, 17 I 2008 r.	311
<i>Największa opozycja antykomunistyczna, „Biuletyn Instytutu</i>	
<i>Pamięci Narodowej” 2008, nr 1–2</i>	321
<i>„Wygnaćcy” to odpowiedź na działania Steinbach, „Dziennik”,</i>	
22 II 2008	355
<i>Kapłan w naukowym kostiumie, „Dziennik Polski”, 23 I 2008</i>	359
<i>Historia bez wyrzucania kartek, „Dziennik Polski”, 20 VI 2008</i>	367
<i>Nie ma ludzi ze spizu, „Gość Niedzielny” 2008, nr 26</i>	375
<i>Powinno powstać muzeum Kresów, „Rzeczpospolita”,</i>	
11 VII 2008	383
<i>W IPN rządzą ja, a nie PiS, „Polska”, 20–21 IX 2008</i>	387
<i>Nie martwię się o los IPN, „Fakt”, 31 VII 2008</i>	393
<i>Historia nie jest czytanką, „Tygodnik Powszechny” 2008,</i>	
nr 46	399
<i>IPN nie jest instytucją nauczającą klasę polityczną, „Dziennik”,</i>	
12 XII 2008	413
<i>Stan wojenny to zbrodnia wobec narodu, „Super Express”,</i>	
13–14 XII 2008	425
<i>Nieemożliwe stało się możliwe, „Tygodnik Solidarność” 2009,</i>	
nr 5	431
<i>Mój los jako szefa IPN wcale nie jest przesądzony,</i>	
„Dziennik”, 6 IV 2009	435

<i>Dwie twarze IPN</i> , „Gość Niedzielny” 2009, nr 16	447
<i>Obawiam się o pion śledczy</i> , „Tygodnik Solidarność” 2009, nr 16	455
<i>Bez kaznodziejskiego zapachu</i> , „Dziennik”, 2–3 V 2009, dodatek „Europa” 2009, nr 18.	461
<i>Na Westerplatte powinni przybyć przedstawiciele naszych aliantów</i> , „Super Express”, 28 VIII 2009	475
<i>Mit nieskazitelnej historii imperium Rusi</i> , „Rzeczpospolita”, 31 VIII 2009	479
<i>Odkłamywanie historii</i> , „Nowy Dziennik – Polish Daily News”, 8 I 2010	487
<i>Niezlomni do końca</i> , „Rzeczpospolita”, 27–28 II 2010, dodatek „Wierni wyklęci”	497
<i>WiN to prawdziwi bohaterowie</i> , „Super Express”, 3 III 2010	503
<i>O pelzaniu i budzeniu do wielkości</i> , „Gazeta Polska” 2010, nr 13 . . .	509

ARTYKUŁY

<i>Polskie Państwo Podziemne i jego spadkobiercy</i> , „Gazeta Polska” 2007, nr 3	523
<i>Powstańcy pokrzyżowali plany Sowietów</i> , „Fakt”, 3 VIII 2007	535
<i>Pamiętajmy o ofiarach i miejscach zbrodni komunistycznego reżimu</i> , „Fakt”, 30 X 2007.	539
<i>Trzeba rozliczyć zbrodniarzy</i> , „Super Express”, 14 XII 2007.	543
<i>Bohaterowie nie uciekną przed historią</i> , „Rzeczpospolita”, 18 VI 2008.	547
<i>Śledztwo w imieniu Polski</i> , „Tygodnik Powszechny” 2008, nr 48 . . .	553
<i>Po co nam suwerenność?</i> , „Rzeczpospolita”, 19 VI 2009	557
<i>Żołnierze i obywatele</i> , „Gość Niedzielny” 2010, nr 9, dodatek „Żołnierze wolnej Polski”	563
<i>Zbrodnia katyńska to ludobójstwo</i> , „Gość Niedzielny” 2010, nr 14, dodatek „Zbrodnia Katyńska”	565

OŚWIADCZENIA

<i>Świadkowie historii</i> . Wspólna deklaracja Kazimierza M. Ujazdowskiego, Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, i Janusza Kurtyki, Prezesa Instytutu Pamięci Narodowej, w sprawie utrwalania i prezentacji relacji świadków historii Polski w XX wieku, Markowa, 23 III 2006 r.	573
---	-----

Oświadczenie Prezesa Instytutu Pamięci Narodowej dr. hab. Janusza Kurtyki w związku z wypowiedzią przewodniczącego Stowarzyszenia Żydów Francji Jeana Kahna, 27 kwietnia 2006 r.	575
Oświadczenie Prezesa Instytutu Pamięci Narodowej dr. hab. Janusza Kurtyki w odpowiedzi na rosyjskie próby fałszowania historii, 1 września 2009 r.	579

Aneks

Publikacje Janusza Kurtyki za lata 1982–2013 – <i>opracowali</i> <i>Waldemar Bukowski, Wojciech Frazik, Filip Musiał</i>	584
Wywiady i oficjalne wypowiedzi prasowe Janusza Kurtyki z lat 2000–2010 – <i>opracował Piotr Gajewski</i>	605
Wywiady prezesa IPN Janusza Kurtyki w mediach elektronicznych o zasięgu ogólnopolskim w latach 2005–2010 – <i>opracowała Anna Cisek</i>	614
Wspomnienia i artykuły biograficzne o Januszu Kurtyce – <i>opracował Filip Musiał</i>	617
Wykaz skrótów	626
Indeks osób	629
Wykaz zdjęć	638